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  جذمطغانشثكح انؼصثيح الاصطُاػيح وذحىيهح انًىيداخ انىذمُياخ  انًحشن انحثي تاسرخذاو ب أػطايشالثح ػًم وذصُيف: ػُىاٌ الأطشوحح

 انخلاصح
 

حيث ذى الرشاذ وذُفيز ًَىرج . في هزِ الأطشوحح، ذى دساسح وذحهيم ذفصيهي لأستؼح أَىاع يٍ الاػطاب انري يرؼشض نها انًحشن انحثي

اسج ذضايُياً في  في إطاس انًشخؼيح انذو(d،q)يرغيشاخاسرخذيد . يحاكاج نهزا انًحشن يغ الأخز تُظش الاػرثاس الأَىاع انًخرهفح يٍ الاػطاب

 . اشرماق ًَىرج انًحشن انحثي

كشف الاػطاب ذشالة خىاسصييح حيث اٌ . (MCSA) انًحشن خاصيح ذياساسرُادا إنً ذحهيم  في كشف الاػطاب ذشخيصنمطشيمح الرشحد 

انًشكثح انًرؼايذج نرياس اندضء انساكٍ وذسرخشج يحرىي انرىافمياخ انًشافمح نلاػطاب تًساػذج ذمُياخ ذحىيهح انًىيداخ انًرمطؼح 

(DWT)وانشثكح انؼصثيح الاصطُاػيح ( ANN) . لاػطاب انًحشن انحثي خيذ ذشخيصَرائح انًحاكاج نهزِ انطشيمح أظهشخ . 

حيث فحص انًحشن انحثي خلال انؼًم لأَىاع يخرهفح يٍ الاػطاب . ذى اسرخذاو اخرثاس ػًهي لاخرثاس فؼانيح طشيمح كشف الاػطاب انًمرشحح

إٌ انًسيطش انذليك يٍ َىع   .  انشخصيحانحاسثح خهاصيغ نهًحشن  دائشج ذىاصم تاسرخذاو صًًد انردشتح انؼًهيح. ونحالاخ انحًم انًرؼذدج

( (ATMEGA-8في  انطشيمح انًمرشحح وثىليح انؼًهيصًيىخلخيذج لالَرائح أثثرد ال. هى اندضء الأساسي في دائشج انرىاصم انًسرخذيح 

 .الأَىاع انًخرهفح يٍ اػطاب انًحشن انحثي ثلاثي انطىسكشف 
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Abstract 
 

In this thesis, four types of induction motor faults have been studied and analyzed in detail. A 

MATLAB/SIMULINK model is proposed and implemented for the induction motor taking account the 

different types of faults. The induction motor model is derived by using d and q variables in a 

synchronously rotating reference frame.  

For faults detection, a diagnosis method based on the motor current signature analysis (MCSA) is 

proposed. The faults detection algorithm monitors the stator q-component current and tracks their 

harmonic contents with the help of discrete wavelet transform (DWT) and artificial neural network 

(ANN) techniques. Simulation results of this method show good identification of the induction motor 

faults. 

An experimental test is used to examine the validity of the proposed faults detection method. The 

induction motor is tested online for different types of faults and under various load conditions. The 

experimental study is implemented using interfacing circuit with personal computer. The main part of 

the interfacing circuit is the ATMEGA-8 microcontroller.  

The good results of the practical implementation prove that the reliability of the proposed method to 

detect different types of three-phase induction motor faults. 


